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اجــرای پــروژه پتروشــیمی  پتروپالایش در 
شهرستان شادگان و در کنار تالاب بین المللی 
این شهرســتان در خوزســتان مدتی است بر 
دغدغه و نگرانی فعالان و دوســتداران محیط 
زیســت افزوده ؛ این در حالی اســت که اداره 
کل محیط زیست این شهرستان برای اجرای 
آن مجوزی صادر نکرده اســت. به گفته یکی 
از فعــالان محیط زیســت اســتان این مینی 
پالایشگاه پتروشیمی عوارض و خطرات زیست 
محیطی اش بیشتر از بحث استخدام و منفعت 
آن برای شــادگانی ها است.به گزارش خبرنگار 
ایلنا، مســعود کنعانی فعال محیط زیست در 
این بــاره به خبرنگار ایلنا، اظهار داشــت: هر 
چند که خیلی ها دوســت نداشتند در این باره 
صدایم دربیاید اما در رابطه با مشــکلاتی که 
اجرایی شــدن این پروژه به وجود خواهد آورد 
از ســال گذشته تاکنون مدام  اعلام می کنم و 
یکی دو مطلب هم نوشته ام که این طرح کاملا 
ضد محیط زیستی است و افراد با نفوذی پشت 
این قضیه هســتند.وی ادامه داد: از این طرح 
بازدید میدانی داشتم و البته سالی چند بار از 
تالاب شــادگان بازدید می کنم و همان موقع 
به فرماندار وقت و نماینده این شهرســتان در 
مجلــس اعلام کردم که این طــرح نمی تواند 
اشــتغال زا باشــد بــه این دلیل کــه  مینی 
پتروشیمی اســت و زیان زیســت محیطی آن   

بیشتر از اشتغالزایی آن است.
کنعانی با بیــان اینکه مدام اعــلام می کنند  
که با اجرایی شــدن این پــروژه برای بیش از 
1000 نفر شــغل ایجاد می کنند، افزود: اصلا 
چنیــن چیزی نیســت و اگر اشــتغال 500 
نفر را هــم  فراهم کنند که بعید اســت،هنر 
کرده انــد. به طور مثال این شــرکت مشــابه 
سلیمان  پتروشیمی مسجد  پالایشــگاه  همان 
و مینــی پالایشــگاه های دیگــر در اســتان 
خوزســتان و کشور به حســاب می آید که با 
توجــه به تکنولوژی که این شــرکت دارد  به 
نظر می رسد از کمترین نیروی انسانی استفاده 
کند. خادم النخیل اضافه کرد: عوارضی که این 
شــرکت پتروشــیمی برای منطقه دارد از نظر 
زیست محیطی بســیار زیان آور است. ضمن 
اینکه جانمایی این شــرکت هم جای مناسبی 
نیســت و قرار اســت در دل تالاب شادگان و 
در نزدیکــی  آن احداث شــود. البته به گفته 
خودشــان با تالاب فاصله دارد که این فاصله 
به دلیل خشــکاندن های مکرر و خشکسالی ها 
بوده که تالاب کوچک شــده است.وی عنوان 
کرد: در گذشته تالاب شادگان از یک جهت به 
آبادان  و از جهت دیگر به دارخوین چســبیده 
بود. اما به واسطه احداث شرکت های نفتی در 
منصوری و دارخوین همین طوری به ســمت 
تالاب پیشروی کردند تا وسعتش کم شد و به 
اندازه امروزی درآمد. درست مثل همان کاری 
که با هورالعظیم کردند و این خشــکانده آب 
تالاب ها به صورت خزنده همچنان ادامه دارد 

و به سمت تالاب ها در حال پیش روی است.
وی گفت:  اگر خشــکاندن آب تالاب ها ادامه 
پیدا کند مانند هور العظیم در 3 الی 4 ســال 
آینده به کانــون ریزگرهای وســیعی تبدیل 
خواهند شد و تالاب شادگان را که تالابی بین 
المللی و سرمایه ارزشمند زیست محیطی است 
را از دســت خواهیم داد و یک جای تالاب را 
فولاد و در جای دیگر پتروشیمی می سازند که 
باعث توسعه ناپایدار می شود آن هم به قیمت از 
بین بردن طبیعت بکر منطقه و به خاطر اهداف 

شخصی شان و ای کاش این اهداف ملی بودند. 
این فعال محیط زیست عنوان کرد: این شرکت 
پتروپالایش که قرار است احداث شود نزدیک 
به شهرستان شادگان است و مشکلات زیست 
محیطی را مانند دیگر شــهرهای اســتان از 
جمله آبــادان که پتروشــیمی ها در محدوده 
شهری ســاخته شــده اند را به وجود خواهد 
آورد. آلودگی های شیمیایی برای مردم بسیار 
خطرناک هســتند و آلودگی خاک، آب و هوار 
را در بر دارند.این فعال محیط زیست گفت: آیا 
به اینکه می خواهند پسماندها و فاضلاب های 
شان را کجا منتقل کنند فکر کرده اند؟امیدوارم 
بخاطــر     کاهش هزینه هــا آنها راهی تالاب 
نکنند، مثل همان کاری کــه در آبادان انجام 
می دهنــد.وی ادامه داد: ایــن طرح هم باعث 
شــیوع انواع ســرطان ها در منطقــه خواهد 
شد و تضمین های زیســت محیطی هم برای 
اینکه این طرح خســارت های زیست محیطی 
و انســانی نداشته باشــد تا الان وجود ندارد. 
متاســفانه مجوزها را هم از ارگان های مختلف 
به راحتی گرفته و می گیرند. از نظر ما به عنوان 
مردم منطقه و دغدغه مندان محیط زیســت 
چنین طرح هایی که آلودگی زیســت محیطی 
ایجــاد می کند برای مــردم و طبیعت منطقه  
مضر هســتند و منافعی که این طرح ها از نظر 
اشتغال زایی دارند با توجه به اینکه طرح هایی 
هســتند از تکنولوژی روز و پیشرفته استفاده 
می کنند به همین دلیل کمترین میزان اشتغال 
زایی را دارند و بیشترین آسیب را از نظر زیست 
محیطی می توانند برای منطقه داشته باشند.
این فعال محیط زیست بیان کرد: ما با مشکل 
دیگری که در استان خوزستان روبه رو هستیم 
این اســت که برخــی از نمایندگان مجلس با 
توجه به اینکه ســال پایانی کاری شان است 
اقدام به یک سری اقدامات تبلیغاتی می کنند. 
در حال حاضر نیز  در شهرهایی مانند شوش، 
مسجدســلیمان و رامهرمــز شــاهدیم  مدام 
موضوع راه انــدازی پتروشــیمی ها را عنوان 
می کنند  که البته این حرف شــان بیشتر برد 
تبلیغی دارد و مدعی هســتند می خواهند در 

این مناطق اشتغال زایی کنند.
کنعانی عنوان کرد: ای کاش نمایندگان مجلس 

برای اشتغالزایی از  ظرفیت های خود منطقه و 
تالاب شادگان که بیشترین و بهترین بستر را 
برای سرمایه گذاری در بحث گردشگری دارد 
را پیش می کشیدند که یک صنعت سالم زنده 
و پررونق اســت. بسیاری از کشورهای منطقه 
دارند از همین راه بودجه های کشــوری شان 
را تامیــن می کنند. در امــارات متحده عربی 
که تالاب ندارند، تالاب مصنوعی می سازند که 
بتوانند در حوزه گردشــگری استفاده و کسب 
درآمد کنند. اما در ایران تالاب شــادگان که 
زیباتریــن  و بکرترین تالاب منطقه اســت  و 
می توانست با اســتفاده در بخش گردشگری، 
برگزاری مسابقات قایقرانی کشوری، برگزاری 
تورهای مسافرتی و زیرساخت های گردشگری 
هــم برای بیکاران شــادگان و هــم برای کل 
جوانان بیکار استان خوزستان ایجاد شغل کند 
روز به روز وسعت اش کم و خشکانده می شود.

کنعانی بیان کرد: تعجب ما در این اســت که 
چرا نماینــدگان مجلس با ایجــاد ارتباط  با 
برخی از ســرمایه گذاران یا سرمایه داران در 
حوزه نفــت به دنبال طرح هایی هســتند که 
آلودگی هوا، آب و خــاک را ایجاد می کنند و 
به فکر عوارض بی شــمار این طرح ها نیستند 
که هم ســلامتی مردم را تهدید می کند و هم 
هزینه های مضاعفی را در حوزه های بهداشت 
و درمان و دیگر حوزه ها از جمله آســیب های 
اجتماعی و فرهنگی را در بر دارد. همین الان 
هم مردم شــادگان خیلی های شان با بیماری 
سرطان درگیرند  اما بیمارستانی برای درمان 
ســرطانی ها در منطقه وجود ندارد. هزینه ها 
بــرای این بیمــاران بالا بوده و بــرای درمان 

مجبورند به دیگر شهرها مراجعه کنند.
کنعانــی افزود: اگر نمایندگان دنبال توســعه 
هســتند باید به دنبال توسعه پایدار و متوازن 
باشــند. یعنی ابتدا ســلامت طبیعت، محیط 
زیســت و حیاتــش را در نظــر بگیرند و بعد 
صنایعی را اینجــا جانمایی و احداث کنند که 
این صنایع آســیبی به این طبیعت وارد نکند. 
همه می دانند که وجود پتروشــیمی در شــهر 
کشــاورزی  و دامپروری شــادگان مانند سم 
خطرناکی عمل می کند که جز نابودی چیزی 
را در پی ندارد.وی گفت: محصول خرما امسال 

در این شهرستان به 30 درصد کاهش یافت و 
این شرایط در سال های آینده بدتر هم می شود 
و نمایندگان مجلس باید به فکر چاره ای برای 
اقتصاد بومی محلی منطقه باشــند که شامل 
همین دامداری و باغداری می شود. سود صنایع 
پترشیمی مانند صنایع فولاد در کویر نهایتا به 
جیب افــراد معــدودی مــی رود. در صورتی 
که بــا حمایت از طرح های کشــت و صنعت، 
کشــاورزی، باغداری، شیلات و نخیلات تعداد 
زیادی  مشغول به کار شوند و هم به اقتدار ملی 
کشور  در زمینه  امنیت غذایی کمک می شود. 
اما همین یک پتروشــیمی کوچک که در واقع 
یک مینی پالایشگاه است می تواند باعث شود 
مابقی دام ها و نخیلاتی که در منطقه هستند 
در معرض تهدید آلودگی های زیست محیطی  
قرار گیرند .امید خدری میرقائد در گفت و گو 
با خبرنگار ایلنا هم با اشاره به اینکه این پروژه 
عملا تعطیل است، اظهار داشت: پتروپالایش 
بین شــرکت اســتحصال نمک امید و فولاد 
شادگان قرار دارد. شرکت استحصال نمک بنا 
به دلایلی و طبق گفته اهالی منطقه از فعالیت 
این پروژه جلوگیری کرده و محیط زیست هم  
از آغــاز به کار این شــرکت ممانعت به عمل 
آورده بنابراین فعلا جای نگرانی نیست و عملا 
پروژه تعطیل اســت بویژه آنکه یک حصار هم  
دور زمین آن کشــیده اند.عضو شــورای عالی 
استان ها همچنین گفت: به لحاظ اشتغال زایی 
برای اهالی منطقه اگر پتروپالایش احداث شود 
و واقعا از مردم شــادگان به عنوان نیروی کار 
استفاده شود خوب است. چرا که آمار بیکاری 
8/48 درصدی در این شهرستان پایین خواهد 
آمد.خــدری میرقائد افزود: از ســوی دیگر با 
توجــه به بحران آبــی شــادگان و اینکه این 
شهرستان جزو شهرهای پایین دستی استان 
اســت و نباید در آنجا کشاورزی شود به نظرم  
اگر این پتروپالایش احداث شــود بسیار برای 

مردم منطقه مفید خواهد بود.
خدری میرقائد افزود:  این شرکت اعلام کرده 
برای راه اندازی پتروپالایــش به نیروی کاری 
بالغ بر 1000 نفر نیــاز دارد. بنابراین با توجه 
به اینکه کشاورزی منطقه به دلیل کمبود آب 
کاهش یافته و امسال برداشت خرما در شادگان 

بسیار کم شده و  آمار بیکاران هم  از آنچه که 
بود کمتر است،اجرای این طرح چندان ضرری 
ندارد. نماینده خوزســتان در شــورای عالی 
اســتان ها بیان کرد: اما از طرف دیگر  به جز 
چند کارگر ســاده تاکنون از نیروهای بومی در 
ساخت این پروژه استفاده نشده که باید تعداد 
آنها بیشــتر  شــود هر چند این شرکت هنوز 
در حال ســاخت اســت و  تاکنــون فقط 10 
درصد پیشرفت داشته است.عضو شورای عالی 
اســتان ها ادامه داد: در حال حاضر نمی توانیم 
برآورد کنیم که این شــرکت از شرایط ایده آل 
استانداردها اســتفاده می کند یا خیر؛  اما اگر 
ایــن پروژه به ثمر برســد و نتیجه مطلوبی به 
لحاظ اشــتغالزایی برای مردم شادگان داشته 
باشد  این خودش نویدی برای بیکاری زدایی 
است. البته  به شرط آنکه استفاده از نیروهای 
بومی در حد یک شعار نباشد و پس از راه اندازی 
پروژه حتما از نیروهای بومی استفاده شود.عضو 
شورای عالی اســتان ها اضافه کرد: در منطقه 
عشایری شادگان بجز کشاورزی از جمله کشت 
گندم، برنج و خرما مردم شغل دیگری ندارند 
و حتی جوانان تحصیل کرده  هم بعد از پایان 
تحصیلات شان به کشــاورزی روی می آورند 
و وقتی آبی در منطقه نباشــد کشاورزی هم 
رونقی نــدارد و همان جوان تحصیل کرده باز 
هم بیکار می شــود از این رو  پتروپالایش این 
نویــدی را باید در عمل به  مردم منطقه بدهد 
که 1000 نفر نیــروی لازم را حتما از بومیان 

تأمین می کند.
در ادامه جمال صالح زاده فرماندار شادگان نیز 
در ایــن باره به ایلنا، اظهار داشــت: این طرح 
فعلا به دلیل عدم مجوز برای برداشــت خاک 
از منطقه ای متوقف شــده اســت. این پروژه 
در شــورای برنامه ریزی استان مطرح شده و 
بســیاری از مجوزها را نیز دریافت کرده است. 
هم اکنون نیز در مرحله ارزیابی محیط زیستی 
است و تاکنون از سازمان محیط زیست مجوزی 
دریافت نکرده ولی از سازمان آبفا، برق و غیره 
مجوز دریافت کرده اســت.فرماندار شــادگان 
ادامــه داد: در بحث ارزیابی زیســت محیطی 
هم دارند به ایراداتی که محیط زیست به این 
طرح گرفته پاسخ می دهند و برای رفع ابهامات 
محیط زیســتی آن  یک سری مستندات  در 
حال آماده سازی اســت. از طرف دیگر درباره 
رفع مشــکلات این طرح شــخصا نــزد  علی 
سلاجقه رئیس سازمان حفاظت محیط زیست 
کشــور  هم رفته  ام. صالح زاده عنوان کرد: به 
محیط زیست اعلام کرده ایم با توجه به اینکه 
اقتصاد شــادگان بر پایه کشاورزی است و در 
ســال های اخیر   به دلیل کم بارشی و بحران 
کم آبی کشــاورزی آن به مشــکل برخورده و 
از طرفی هم مشکل شــدید اشتغال داریم به 
همین دلیل نیازمند  اجرایی شــدن این طرح 
هستیم. بنابراین اگر این طرح مشکلی به لحاظ 
زیســت محیطی نداشته باشد نظر ما ترجیحا 
انجام ایــن پروژه اســت. مخصوصا که بخش 
خصوصی هم در حال انجام  ســرمایه گذاری  
در این پروژه اســت.فرماندار شــادگان گفت: 
در شرکت فولاد شــادگان هم تجربه استفاده 
از نیروهای بومی این شهرســتان را در گذشته 
داشــته ایم و از حدودا 1300 نفر 1000 نفر 
آنها از خود بومیان شهرســتان هستند.به رغم 
پیگیری های ایلنا هیچکدام از مســئولان اداره 
کل حفاظت محیط زیست استان خوزستان در 

این باره پاسخگو نشدند.

سود و زیان ساخت» پتروپالایش ملل« در شادگان
این پروژه نه تنها اشتغال زا نیست که کاملا ضد محیط زیستی است

خط انتقال آب از دریای عمان به خراسان جنوبی 
وارد مرحله اجرایی شد

معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار خراسان جنوبی گفت: خط انتقال آب 
از دریای عمان در حوزه استان وارد فاز عملیاتی و اجرایی شده است.به گزارش 
مهــر، علیرضا عباس زاده با اشــاره به اینکه طرح انتقــال آب از خلیج فارس و 
دریای عمان به شرق ایران یکی از اولویت های دولت در زمینه تأمین آب است، 
اظهار کرد: این پروژه برای تأمین بخشــی از کسری آب این منطقه است که به 
طور جدی در دســتور کار دولت قرار گرفته است.معاون هماهنگی امور عمرانی 
استانداری خراسان جنوبی با بیان اینکه طرح انتقال آب از دریای عمان به شرق 
کشــور با کاربری صنعتی عملیاتی و در حال اجرا است، ادامه داد: این پروژه در 
مرحله نخست برای سیستان و بلوچستان تعریف شده است.عباس زاده ادامه داد: 
افق اجرای طرح انتقال آب از دریای عمان برای خراسان جنوبی تا سه سال آینده 
یعنی سال 1404 تعریف شده است.وی با اشاره به اینکه در افق این پروژه ۲80 
میلیون مترمکعب آب به سیستان و بلوچستان در نظر گرفته شده است، افزود: 
همچنیــن ۶0 میلیون مترمکعب برای مصارف صنعت و خدمات به خراســان 
جنوبی و 1۲0 میلیون مترمکعب برای مصارف صنعت و خدمات به خراســان 
رضوی اختصاص خواهد یافت.معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری خراسان 
جنوبــی با بیان اینکه با اجرای طرح های انتقال آب از دریای عمان، نیاز آبی در 
بخش صنعت به صورت پایدار تأمین خواهد شد، بیان کرد: در کنار انتقال آب از 
دریای عمان پروژه انتقال آب از خلیج فارس برای صنایع پیگیری می شود.عباس 
زاده با اشــاره به اینکه خط اصلی انتقال آب از خلیج فارس به سمت رفسنجان 
در اســتان کرمان تعریف و اجرایی شــده است، گفت: خط انتقال آب از دریای 
عمان نســبت به طرح انتقال از خلیج فارس باید مسیر هموارتری را طی کند.

وی افــزود: از این جهت امکان این موضوع وجود دارد که اجرای این طرح برای 
تأمین آب شرق کشور و خراسان جنوبی در اولویت قرار گیرد.معاون هماهنگی 
امور عمرانی استانداری خراسان جنوبی اظهار کرد: بر اساس دیدگاه کارشناسان، 
هزینه اجرای طرح انتقال از دریای عمان برای استان هایی چون خراسان جنوبی 
و خراســان رضوی و به طور کلی استان های جنوبی کمتر و سرعت اجرای آن 
بیشتر است.عباس زاده گفت: هر چند تأمین آب برای خراسان جنوبی از خلیج 
فارس دنبال می شــود اما این پروژه به دلیل هموار نبودن مسیر زمان بیشتری 

خواهد برد.

کم آبی تالاب های کرمانشاه 
سبب کاهش مهاجرت پرندگان شد

معاون محیط طبیعی محیط زیســت استان کرمانشاه گفت: کم آبی تالاب های 
کرمانشاه و عدم بارش های پاییزه ســبب کاهش مهاجرت پرندگان شد.فرشاد 
فتاحی در گفتگو با خبرنگار مهر با اشــاره به مهاجرت پرندگان در فصل پاییز 
به اســتان کرمانشاه، اظهار کرد: هر ساله آبان ماه شاهد ورود تدریجی پرندگان 
مهاجر به این اســتان بوده که بــا توجه به شــرایط آب و هوایی حاکم مدتی 
را در اســتان کرمانشــاه ماندگار خواهند بود.وی افزود: تالاب هشیلان یکی از 
مراکــز اصلی توقف پرندگان مهاجــر بوده که علاوه بر مهاجــرت پذیری این 
تالاب در مدت زمانی کوتاه بعضاً مکانی مناســب بــرای ماندگاری پرندگان در 
حاشیه رودخانه و سدها نیز می شود.معاون محیط طبیعی محیط زیست استان 
کرمانشــاه با بیان مهاجرت انواع پرندگان به اســتان کرمانشاه در فصل پاییز، 
تصریح کرد: این پرندگان مهاجر معمــولاً پرندگان آبزی بوده که از عرض های 
شــمالی و مناطق سردسیر به سمت منطقه کرمانشاه می آیند و معمولاً حاشیه 
آب ها را برای استقرار و سکونت برمی گزینند.فتاحی خاطر نشان کرد: خشکسالی 
امســال بســیار تأثیر گذار بر منابع آبی بوده و سبب خشکی تالاب هشیلان و 
نیز بســیاری از رودخانه ها و سراب های استان کرمانشاه شده است.وی به عدم 
ماندگاری پرندگان مهاجر در کرمانشــاه با بروز خشکسالی تاکید کرد و گفت: 
پرندگان مهاجر به دلیل عبور از این منطقه ممکن اســت برای اســتراحت به 
ناچــار فرود بیایید اما چنانچه بارش های پاییــزه رخ ندهد و وضعیت به همین 
شکل ادامه پیدا کند با کاهش ماندگاری پرندگان مهاجر مواجه هستیم.معاون 
محیط طبیعی محیط زیست استان کرمانشاه بیان کرد: در حال حاضر وضعیت 
نامناســب آب و غذا برای ســکونت پرندگان در استان کرمانشاه جالب نبوده و 
سدها تنها مکان مناســب برای اقامت پرندگان مهاجر خواهد بود.فتاحی ادامه 
داد: دریاچه سدهایی مانند گاوشان، زمکان، آزادی، تنگ حمام و جامیشان در 
استان کرمانشاه تنها مکان های مناسب به لحاظ غنی بودن آب و غذای مناسب 
برای فرو پرندگان مهاجر بوده که بر اســاس پیش بینی ها امســال حضور عمده 
آنها را در دریاچه ســدهای نوار غربی استان کرمانشاه می توان شاهد بود.وی با 
اشاره به حضور سالانه بیش از یک هزار قطعه پرنده مهاجر به استان کرمانشاه، 
یادآور شد: هرساله عمده پرندگان مهاجر شامل غاز خاکستری، اگرت کوچک و 
بزرگ، غاز خاسکیتری، حواصیل خاکستری و سفید، سرسبز در آب های استان 

کرمانشاه می توان مشاهده کرد.

خوی رتبه اول تولید عسل در کشور
مدیر جهاد کشاورزی شهرستان خوی با بیان اینکه این شهرستان رتبه اول تولید 
عســل در کشور را دارد، گفت: امسال 1۲ هزار تن عسل از زنبورستانهای خوی 
برداشت شد.علی اصغر امینی در گفتگو با خبرنگار مهر با بیان اینکه شهرستان 
خوی با داشتن 450 هزار کندوی زنبور عسل قطب اول تولید محصول عسل در 
کشور است، اظهار کرد: امسال با وجود خشکسالی با تلاش زنبورداران شهرستان 
خوی 1۲ هزار تن عســل از زنبورستان های این شهرستان بر داشت شد.وی با 
بیان اینکه در زنبورستان های این شهرستان 440 هزار کندوی مدرن و 10 هزار 
کندوی بومی وجود دارد، گفت: با توجه به تراکم مناسب گل و گیاه در طبیعت 
شهرستان خوی میزان برداشت عســل از هر کندوی این شهرستان نسبت به 
میانگین کشــوری ۲ برابر اســت.امینی با بیان اینکه 50 درصد تولید عسل در 
آذربایجان غربی مربوط به زنبورســتان های شهرستان خوی است افزود: سهم 
این شهرســتان در تولید عسل در کشور بیش از 13 درصد است.وی از توجه و 
نگاه نو زنبورداران این شهرســتان به صنعت زنبورداری در سال های اخیر خبر 
داد و افزود: امســال علاوه بر تولید عســل زنبورداران این شهرستان ۶00 کیلو 
گــرم ژل رویــال ،۲5 تن گرده، ۶5 موم و 1۲ تن زهر زنبور عســل تولید و به 
بازار عرضه کردند.امینی همچنین از فعال ســازی ایســتگاه ایستگاه تحقیقات 
زنبورعسل شمال غرب کشور در خوی با مشارکت بخش خصوصی برای تولید 

ملکه و تکمیل زنجیره تولید در صنعت زنبورداری خبر داد.

اخبار کوتاه

با سرد شدن هوا، شیوع ویروس آنفلوآنزا افزایش یافته است 
و کارشناسان هم از تشــدید وضعیت در روزهای آتی خبر 
می دهند درحالیکه داروهای مورد نیــاز آن در داروخانه ها 
موجود نیست.به گزارش مهر، مدتی است موج هفتم کرونا 
فرونشسته و بعد از دو ســال و نیم مردم از دست این غول 
بی شاخ و دم نفس راحتی کشیدند؛ بسیاری ماسک را کنار 
گذاشته و دیگر فاصله گذاری اجتماعی را رعایت نمی کنند، 
مهمانی ها هم به روال عادی خود برگشته است، عروسی ها 
و مراســمات عزاداری برگزار می شود.اما این روزهای خوش 
عمر چندانی نداشــت؛ همزمان با فروکش کرونا، مدارس و 
دانشگاه ها بازگشایی شــد و ویروس آنفلوآنزا جای کرونا را 
گرفت و آنگونه که کارشناسان هشدار داده اند طی روزهای 
آتی وضعیت وخیم تر نیز می شود.آنفلوآنزا، بیماری ویروسی 
اســت که دســتگاه فوقانی تنفس و ریه را درگیر می کند و 
علائم آن مانند کرونا است اما سرایت و مرگ ومیر آن پایین تر 
بوده و به نوعی دل رحم تر از کرونا اســت؛ اما این روزها به 
هر مکانی که ســر میزنی یا صدای سرفه و عطسه به گوش 
می رسد یا هم صدای برخی آنچنان از شدت بیماری گرفته 
اســت که دیگر صدایی از آنها نیست.آنفلوآنزا انواع مختلفی 
دارد. در ســال 1۹18، موجــی از آنفلوآنزا به نام آنفلوآنزای 
اســپانیایی بیماری همه گیری در جهــان به وجود آورد که 
به سرعت شــیوع پیدا می کرد و همه را می کشت. افراد پیر، 
جوان، بیمار و ســالم همگی به این بیماری مبتلا می شدند 
و دســت کم 10 درصــد از بیماران جان خود را از دســت 
می دادند.حال با وجود افزایش مبتلایان به ویروس آنفلوانزا 
و ســرماخوردگی و احتمال افزایش شیوع ویروس کرونا، با 
مشکل بزرگی به نام »کمبود دارو« مواجه هستیم.این روزها 
به هر داروخانه ای ســر بزنید خبری از آنتی بیوتیک به ویژه 
آنتی بیوتیک کودکان نیســت و وقتی هم جویا می شــوی 
که چه زمانی دارو تأمین می شــود، پاسخ می دهند »اطلاع 
نداریم، فعلًا معلوم نیســت!« و با این وجود افزایش بیماری 
و کمبود دارو باید علم و فناوری های نوین پزشــکی را کنار 
گذاشته و چاره ای جز روی آوردن به درمان های گذشتگان 
خود نداریم و مانند آنها باید از داروهای گیاهی و روش های 

قدیمی استفاده کنیم.
علی رضایی پدر امیرمحمد ســه ساله است که کودک او به 
آنفلوآنزا مبتلا شده است، او به خبرنگار مهر می گوید: حال 
فرزندم خوب نیست و در مهدکودک به آنفلوآنزا مبتلا شده 
اســت.او ادامه می دهد: پزشــک چندین آنتی بیوتیک برای 
فرزندم تجویز کــرد اما وقتی به داروخانــه مراجعه کردم، 
هیچکدام از آنها را نیافتم.او یادآور می شود: این روزها همه 
به سرماخوردگی یا آنفلوآنزا مبتلا می شوند، نبود دارو روند 
درمان را با مشــکل مواجه می کند، ای کاش فکری به حال 

وضعیت فعلی شود.فهیمه رشیدی مادر فاطمه نه ساله است، 
او نیز به خبرنگار مهر می گوید: دختر من در ســال ســوم 
دبستان تحصیل می کند و در مدرسه شدیداً به سرماخوردگی 
مبتلا شد و حال او روز به روز بدتر می شد تا اینکه به پزشک 
مراجعه کردیم و معلوم شد آنفلوآنزا بوده است.او می افزاید: 
برای خرید داروهای فاطمه به چندین داروخانه سر زدم، اما 
شربت چرک کودکان و آنتی بیوتیک های لازم موجود نبود.

او همچنین خاطرنشان می کند: قیمت داروها هم به شدت 
افزایش یافته است و به طور آزاد نمی توان تهیه کرد و نبود 
آن نیز مشکل دیگری است؛ لطفاً مسئولین رسیدگی کنند.
برای پیگیری بیشتر به چندین داروخانه شهر هم سر زدیم 
و طبق پیگیری ما، آنتی بیوتیک کودکان با کمبود شدیدی 
مواجه شده است همچنین سرم هم به مقدار کافی موجود 

نیست.
رئیس انجمن داروســازان آذربایجان شرقی به خبرنگار مهر 
می گوید: مواد اولیه دارو بســیار گران شــده است، هزینه 
شیشه شربت با در نظر گرفتن هزینه مواد اولیه، داروخانه و 
برچسب و… سر به فلک می کشد.حجت الله یزدان شناس 
ادامه می دهد: پزشــکان داروی بی رویــه تجویز می کنند و 
به هر بیمــاری که مراجعه می کند، ســرم و آمفوتر تجویز 
می شــود اما برای همه که نباید ســرم تجویز شود، طبابت 
این نیســت؛ سرم را به کســی تجویز می کنند که آب بدن 
خود را از دســت داده باشــد.او می افزاید: قرار بود در طرح 
دارویار هزینه افزایشی داروها به بیمه پرداخت شده و آنها هم 
به داروخانه ها پرداخت کنند، بیمه سلامت به روز پرداخت 
می کند اما بیمه نیروی مســلح و تأمین اجتماعی سر وقت 

پرداخت نمی کنند، بیمه نیروهای مســلح را به دلیل اینکه 
حافظ جان و مال مردم هســتند، در هــر صورت پرداخت 
می کنیم اما بیمه تأمین اجتماعی اصلًا همکاری نمی کند و 
هزینه داروخانه را نمی دهد و پرداختی مرداد، شهریور و مهر 
ماه هنوز مانده اســت درحالیکه قیمت داروها هم به شدت 
افزایش یافته است.او خاطرنشان می کند: تا زمانی که بیمه ها 
هزینه را پرداخت نکنند، مشــکل خواهیم داشــت، قیمت 
داروها افزایش یافته و چندین برابر شــده است و بنابه طرح 
دارویار بیمه باید پرداخت کند البته به بیمه پرداخت می شود 
اما بیمه پرداخت نمی کند.یزدان شناس تاکید می کند: اگر 
بیماری بخواهد دارویــی را آزاد دریافت کند، هزینه بالایی 
برای او لحاظ می شــود، آنتی بیوتیک های کودکان، شربت 
اســتامینوفن، ایبوپروفن، آزیترومایســین و سرم از جمله 
داروهایی هستند که به سختی در داروخانه ها می توان پیدا 
کرد.او می گوید: ســال گذشته به دلیل شیوع ویروس کرونا 
بود دانش آموزان به مدرسه نمی رفتند و داروها در دست ما 
مانده و دور آن انداختیم اما اکنون مدارس بازگشــایی شده 
و ویروس کرونا و آنفلوآنزا وجود دارد و همه بیمار شــده اند 
و باید فکر اساســی کرد.او همچنین یادآور می شــود: مواد 
اولیه داروها به وفور در کارخانه ها موجود اســت اما مسائل 
جنبی دارو گران شــده و به همیــن دلیل کارخانه ها تولید 
نمی کنند.رئیس انجمن داروسازان آذربایجان شرقی در ادامه 
بیان می کند: آنتی بیوتیک بزرگسالان موجود است اما برای 
کودکان وجود ندارد چراکه شیشــه شربت ها گران است و 
صرف نمی کند اما واکســن آنفلوآنزا به اندازه کافی موجود 
است.او متذکر می شــود: پزشکان وضعیت مالی بیمار را در 

نظر بگیرند، به اندازه کافی مکمل و ویتامین در انواع و اقسام 
موجود است اما داروی اساسی نداریم چراکه قیمت مکمل، 
آزاد اســت و می تواند گران باشد اما داروهای تحت کنترل 
وزارت بهداشــت موجود نیســتند.او اضافه می کند: وزارت 
بهداشــت تولید کننده را هم در نظر بگیرد، همه مواد گران 
شده اما قیمت داروها مانند گذشته است، ارز 4 هزار تومانی 
امروز 30 هزار تومان شده است اما این افزایش قیمت را برای 

تولید کننده لحاظ نمی کنند.
مدیر گروه پیشــگیری از بیماری های واگیر دانشــگاه علوم 
پزشــکی تبریز در رابطه با وضعیت شیوع ویروس آنفلوآنزا 
در اســتان به خبرنگار مهر می گوید: با بازگشایی مدارس و 
کاهش رعایت پروتکل های بهداشتی بر خلاف سال گذشته، 
شیوع ویروس آنفلوانزا نیز افزایش یافته است به گونه ای که 
تعداد مبتلایان به چندین برابر رسیده و سرما خوردگی این 
روزها در واقع همان آنفلوآنزا است.ســیمین خیاط زاده در 
رابطه با علائم آنفلوآنزا ادامه می دهد: علائم آن مانند ویروس 
کرونا است و چندان تفاوتی ندارد؛ تب شدید، درد عضلانی، 
اشک ریزش، اسهال و سرفه از علائم این بیماری است اما با 
این تفاوت که حال بیمار به طور ناگهانی وخیم تر شده و حال 
عمومی او بدتر می شود.او می افزاید: افراد مشکوک به آنفلوانزا 
باید در خانه تحت مراقبت قرار بگیرند و هر دانش آموزی که 
حتی کوچک ترین علائم سرماخوردگی دارد، باید به مدرسه 
نرود چراکه منجر به گســترش این ویروس شده و تهدیدی 
برای سلامتی سایر دانش آموزان است.او خاطرنشان می کند: 
اکنون شــیوع آنفلوآنزا در آذربایجان شــرقی نسبت به ماه 
قبل پنج الی شــش برابر افزایش یافته است؛ ماه قبل تنها 
چهــار درصد نمونه ها مثبت بود امــا اکنون 35 درصد آنها 
مثبت اعلام می شود و طی ماه های آتی نیز وضعیت تشدید 
می شــود.خیاط زاده تأکید می کند: هر چند موارد سرپایی 
آنفلوآنزا نســبت به ماه قبل افزایشی است، اما تاکنون مورد 
مثبت از نوع خطرناک آنفلوآنزا، موســوم به »اچ وا. ان وان« 
در استان مشاهده نشده است، آنفلوآنزای شایع در آذربایجان 
شــرقی از انواع »اچ تــری. ان تو«، »آ« و »ب« اســت که 
مبتلایان به آنها تحت درمان قرار می گیرند.او یادآور می شود: 
رعایت پروتکل های بهداشــتی به شــدت در استان کاهش 
یافته اســت و فاصله گذاری اجتماعی و استفاده ماسک به 
هیچ وجه رعایت نمی شــود؛ میزان اســتفاده از ماسک در 
اســتان حتی به 15 درصد هم نمی رسد اما توصیه می شود 
حداقل در مکان های بسته از ماسک استفاده شود.مدیر گروه 
پیشگیری از بیماری های واگیر دانشگاه علوم پزشکی تبریز 
همچنین تزریق واکسن آنفلوآنزا را برای سالمندان بالای ۶0 
ســال، افراد دارای بیماری زمینه ای، دانش آموزان و مادران 

باردار ضروری عنوان می کند.

شیوع آنفلوآنزا و کمبود دارو در آذربایجان شرقی

آگهي قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمان هاي فاقد سند رسمي
جلسه هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمان هاي فاقد سند رسمي مصوب 13۹0/۹/۲0، راي 
شماره 1401۶033000۲000۹3۹ پرونده کلاسه 140011443000۲0017۲۲ مربوط به تقاضاي آقای علی اصغر سعیدی 
مبني بر صدور سند مالکیت نسبت به ششدانگ پلاک شماره فرعي از ۲185 و ۲18۶ اصلی که طبق بخشنامه سازمان به پلاک 
۲18۶ اصلي تبدیل شده واقع در بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم تحت بررسي است. پس از مطالعه پرونده و ملاحظه سوابق 

مشخص شد در راي صادره شماره 1401۶033000۲000۹3۹ اشتباهاتي به شرح زیر صورت گرفته است:
با توجه به تقاضانامه ارائه شده و مستندات ضمیمه شامل )مبایعه نامه عادي و خریداري مع الواسطه از محمود عزیز عینی 
صفحه 343 دفتر ۲3( و ملاحظه نقشــه ملک و گزارش کارشــناس منتخب 138 – 1401/01/0۹ و پاســخ وضعیت ثبتي 
17145 – 1401/1/۲5 که حکایت از احراز مالکیت متقاضي نســبت به ملک مورد تقاضا و انتقال ملک از مالک رســمي به 
متقاضي داشته و تصرفات متقاضي نسبت به مورد تقاضا احراز گردیده و بررسي هاي محلي کارشناس که حکایت از عدم تعارض 
و بلا منازع بودن تصرفات متقاضي دارد طي نامه 11۶/۲۶854/ص – 13۹۲/1۲/1۹ اداره راه و شهرسازي مبني بر عدم موات 
بودن پلاک مورد تقاضا اعلام داشته. لذا مالکیت آقای علی اصغر سعیدی به شناسنامه شماره ۶87۶ کدملي 0381۹108۹1 
صادره قم فرزند لطف اله در قسمتي از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 50 مترمربع پلاک شماره 
فرعي از ۲185 و ۲18۶ اصلی که طبق بخشنامه سازمان به پلاک ۲18۶ اصلی تبدیل شده واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 

اداره دو قم تایید و راي خود را با حدود ذیل صادر مي نماید.
راي اصلاحي 

باتوجه و با عنایت به اینکه راي هیات تا کنون اجرا نشده لذا مفاد راي صادر به شرح ذیل اصلاح مي گردد.
با توجه به تقاضانامه ارائه شده و مستندات ضمیمه شامل )مبایعه نامه عادي و خریداري مع الواسطه از حسین خانچرلی صفحه 
343 دفتر ۲3( و ملاحظه نقشه ملک و گزارش کارشناس منتخب 138 – 1401/01/0۹ و پاسخ وضعیت ثبتي 100۲4 – 
1401/07/07  که حکایت از احراز مالکیت متقاضي نسبت به ملک مورد تقاضا و انتقال ملک از مالک رسمي به متقاضي داشته 
و تصرفات متقاضي نسبت به مورد تقاضا احراز گردیده و بررسي هاي محلي کارشناس که حکایت از عدم تعارض و بلامنازع 
بودن تصرفات متقاضي دارد طي نامه 11۶/۲۶854/ص – 13۹۲/1۲/1۹ اداره راه و شهرسازي مبني بر عدم موات بودن پلاک 
مورد تقاضا اعلام داشته. لذا مالکیت آقای علی اصغر سعیدی به شناسنامه شماره ۶87۶ کدملي 0381۹108۹1 صادره قم 
فرزند لطف اله در قسمتي از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 50 مترمربع پلاک شماره فرعي از 
۲185 و ۲18۶ اصلی که طبق بخشنامه سازمان به پلاک ۲18۶ اصلی تبدیل شده واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 

قم تایید و راي خود را با حدود ذیل صادر مي نماید.
راي صادره قبلي با رعایت اصلاحات فوق قابل اجرا مي باشد.

عباس پور حسني حجت آبادي – رئيس ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم


